
سیاستروزچهارشنبه / 19 دی 1403 / شماره 5822

سرمقاله

راهکارهایی برای عبور از تنگناهای 
معیشتی

ادامه از صفحه یک
بار  توان همواره  نمی  که  است  این  واقعیت 
نابسمانی های اقتصادی که در نتیجه مدیریت 
ناصحیح یا هر نوع تفکری رخ داده است را بر 
این زمینه  انداخت. لازم است در  گردن مردم 
دولت برای معیشت مردم همان طور که رئیس 
جمهور نیز گفت در حال برنامه ریزی هستند 
چاره اندیشی در سه فاز کوتاه مدت، میان مدت 

و بلند مدت داشته باشد. 
جدی  عزم  صورت  در  که  است  درک  قابل 
دولت چهاردهم به یکباره نمی توان انتظار تحول 
سریع داشت با این حال اگر مردم نشانه هایی 
از گشایش در زندگی خود در هر بعدی ببنیند 
امیدوارانه تر به آینده نگاه خواهدند کرد. تردیدی 
اصل  شناسایی  در  فعلی  دولت  که  نیست 
مشکلات از دولت های پیشین خود جلوتر است 
باید دید در عمل هم قدرت تغییر در این مسیر 

غلط را دارد یا خیر؟

خبر

اخبار

امیر سرتیپ واحدی:
پیچیده ترین و شگفت انگیزترین 

عملیات هوایی دنیا به نام ایران است

فرمانده نیروی هوایی ارتش، گفت: عملیات های 
 ،۳ اچ  عملیات  نظیر  ارتش  هوایی  نیروی  موفق 
نتیجه تدبیر فرماندهانی بانبوغ و خلبانانی مجرب 
بود که باعث شد پیچیده ترین و شگفت انگیزترین 
عملیات هوایی دنیا در تاریخ به نام ایران ثبت شود.
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی ارتش، 
امیر سرتیپ خلبان حمید واحدی، فرمانده نیروی 
هوایی ارتش، در سی و یکمین دوره نظری هیئت 
معارف جنگ شهید سپهبد صیاد شیرازی که در 
برگزار شد،  نزاجا  )ع(  علی  امام  افسری  دانشگاه 
با اشاره به نقش نیروی هوایی در سرکوب توان 
بعث  رژیم  که  زمانی  کرد:  اظهار  هوایی دشمن، 
عراق، نخستین حملات خود به خاک ایران اسلامی 
را انجام داد، نیروی هوایی ارتش بدون لحظه ای 
درنگ، پایگاه های نظامی، تأسیسات نفتی و اماکن 
حیاتی این رژیم را مورد آفند و اصابت قرار داد. 
این حملات قاطع و سریع، به نحوی بود  شدت 
که رژیم بعث عراق را بسیار زودتر از آن چه گمان 
محاسباتی  خطای  و  راهبردی  اشتباه  به  می شد 
خود آگاه کرد. وی ادامه داد: نیروی هوایی ارتش 
عملیات های مهم و متعددی را به سرانجام رسانده 
است، اما عملیات موسوم به »عملیات ۱۴۰ فروندی 
جنگنده  بیشتر  تعدادی  واقعیت  در  که   »H۳
در  ارتش(  هوایی  نیروی  جنگنده   ۳۰۰ از  )بیش 
بی نظیر عملیات هایی  نمونه   داشتند،  آن شرکت 
توانست،  آن ها  مدد  به  هوایی  نیروی  که  است 
علاوه بر نفوذ هزاران کیلومتری در خاک دشمن، 
مواضع زیرساختی و حیاتی رژیم بعث عراق را مورد 
اصابت و نابودی قرار دهد. فرمانده نیروی هوایی 
ارتش تصریح کرد: علی رغم آن که دولت های غربی 
نظیر آمریکا، اطلاعات راهبردی و قابل توجهی از 
ادوات، تجهیزات و مشخصات هوایی ایران را در 
اختیار دشمن قرار داده بود، اما خلبانان تیرپرواز 
نیروی هوایی توانستند با تدبیر و کیاستی بی نظیر، 
سرانجام  به  و  اجرایی  طراحی،  را   ۳ اچِ  عملیات 

موفقیت آمیز برساننند.
بالای  توانایی  و  هوشمندی  به  اشاره  با  وی 
خلبانان نیروی هوایی ارتش، تأکید کرد: در این 
عملیات که با لیدری امیر سرتیپ خلبان فرج الله 
برات پور انجام شد، هشت جت جنگی فانتوم 
بدون آن که شناسایی شوند، توانستند در ارتفاع 
بسیار پایین و به دور از دید رادارها با بیش از 
سه مرحله سوخت گیری هوایی، سه پایگاه رژیم 
بعث را در مرز اردن، نابود و بیش از ۵۰ فروند 

هواپیمای جنگی دشمن را منهدم کنند.
وی ادامه داد: زمانی که این عملیات انجام شد 
و جنگنده های نیروی هوایی به کشور بازگشتند، 
دولت عراق هنوز باور نداشت که این عملیات هنر 
جنگنده های ایرانی باشد و گمان می کرد که رژیم 
صهیونیستی به آن ها حمله کرده است. این امر 
نتیجه  اچ ۳،  عملیات  که  است  آن  نشان دهنده 
تدبیر فرماندهانی بانبوغ و خلبانانی مجرب بود که 
باعث شد پیچیده ترین و شگفت انگیزترین عملیات 

هوایی دنیا در تاریخ به نام ایران ثبت شود.

معاون اول رئیس جمهور در دیدار با 
فرماندهی کل انتظامی و معاونان:

شأن و کرامت شهروندان حفظ شود

فرماندهی  جایگاه  رئیس جمهور  اول  معاون 
و  فردی  آرامش  و  امنیت  ایجاد  در  را  انتظامی 
اجتماعی، پیشگیری از وقوع جرم، بزه و برقراری 
شرایط امنیت اقتصادی مهم و نقش آفرین توصیف 
و بر لزوم تجهیز این نهاد به دانش و فناوری های 

روز تاکید کرد.
با  ایسنا، محمدرضا عارف در دیدار  به گزارش 
فرماندهی کل انتظامی و معاونان او که صبح امروز 
)سه شنبه( برگزار شد، با گرامیداشت یاد، خاطره 
و نام شهدای فرماندهی انتظامی به ویژه شهدای 
زحمات  از  کشور،  مرزبانان  و  مرزی  مدافعان 
انتظامی  نیروی  و خالصانه  وقفه  ناپذیر  گسترده، 

کشور قدردانی کرد.
در  که  دیدار  این  در  رئیس جمهور  اول  معاون 
فضایی صمیمی انجام شد، با تاکید بر اینکه باید 
گیرد، تصریح  قرار  انتظامی مورد حمایت  نیروی 
تجهیزات،  به  انتظامی  نیروی  بودن  مجهز  کرد: 
دانش و فناوری های روز بسیار حائز اهمیت است 
و در این راستا دولت برای حمایت از زیرساخت های 
انتظامی  نیروی  جانبه  همه  توسعه  برای  مهم 

آمادگی کامل دارد.
متنوع  ماموریت های  به  اشاره  با  عارف همچنین 
نیروی انتظامی بر لزوم حفظ حقوق شهروندان و 
امنیت حریم خصوصی و تعامل مناسب بین نیروی 
انتظامی و مردم همراه با حفظ، حرمت و کرامت 
شهروندان و نیز اقتدار همراه با محبوبیت نیروی 

انتظامی تاکید کرد.
همچنین در این دیدار سردار سرتیپ احمدرضا 
انتظامی جمهوری اسلامی  فرماندهی کل  رادان؛ 
انتظامی،  نیروی  وضعیت  از  گزارشی  ایران، 
خدمات، عملکرد، مشکلات و کمبودهای این نیرو 
تحولی  برنامه های  از  دولت  حمایت  و  کرد  ارائه 

نیروی انتظامی را خواستار شد.
در پایان مقرر شد، کارگروهی برای تدوین برنامه 
در  راهکارهای حمایتی  و  ارائه مشکلات  و  بهبود 
نهاد ریاست جمهوری تشکیل و موضوعات مصوب 
کارگروه و حمایت های دولت در برنامه زمان بندی 

مشخص پیگیری شود.

قالیباف: 
روزانه ۵۸ هزار تن تولید زباله 

داریم
عوارض  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
و  آب  خاک،  آلودگی  عوارض  زیست محیطی، 

آلودگی هوا ریشه در حوزه پسمانده دارد.
رئیس  قالیباف  محمدباقر  ایسنا،  گزارش  به 
امروز  علنی  جلسه  در  اسلامی  شورای  مجلس 
سه شنبه صحن مجلس شورای اسلامی در جریان 
آب،  کشاورزی،  کمیسیون  گزارش  به  رسیدگی 
منابع طبیعی و محیط زیست در مورد »وضعیت 
مدیریت پسماندها در کشور با رویکرد رسیدن به 
شرایط مناسب خصوصاً در استان های ساحلی و 
کلان شهرها« که با حضور معاون رئیس جمهور 
و رئیس سازمان محیط زیست و همچنین معاون 
وزیر  روستایی  و  شهری  امور  توسعه  و  عمران 
کشور و رئیس سازمان شهرداری ها و دهیاری های 
کشور برگزار شد، عنوان کرد: موضوعات متعدد و 
پیچیده ای داریم که بعضاً سه دهه هست که این 
موضوعات را یا نتوانستیم حل کنیم و یا نخواستیم 
و  هستند  پیچیده  مسائل  از  بعضی  کنیم.  حل 
ساده ای  بسیار  مسائل  ولی  دارند  گوناگون  ابعاد 
که هیچ گونه مشکل پولی یا کمبود تکنولوژی در 
آن نداریم، هنوز حل نشده است. موضوع پسماند 

یکی از این موضوعات است.
وی ادامه داد: بنده در همین سفر اخیری که 
از  یکی  متوجه شدم  داشتم،  مازندران  استان  به 
استان  چالش های جدی در شمال و در هر سه 
استان  تالاب هاست.  و  زباله  بحران  ساحلی، 
این مشکل دچار است. روشن  به  نیز  خوزستان 
و شفاف بگویم به جز شهر اصفهان که اقتصاد 
پسماند با مدیریت درست دارد و پسماند از ابتدا در 
مبدا تفکیک انجام می شود و حداقل دفن زباله را 
دارند، در بقیه شهرهای کشور دچار بحران هستیم.

قالیباف ادامه داد: روزانه ۵۸ هزار تن تولید زباله 
داریم و عوارض زیست محیطی، عوارض آلودگی 
خاک، آلودگی آب و آلودگی هوا ریشه در حوزه 

پسمانده دارد.

شهرسازی  و  راه  وزارت  تشکیل  از  سال  سیزده 
می گذرد و این اولین باری نیست که مساله تفکیک دو 
وزارتخانه ی ادغامی در یکدیگر مطرح می شود. وزارت 
راه و شهرسازی از ادغام دو وزارتخانه ی راه و ترابری و 
مسکن و شهرسازی متولد شد. نمایندگان مجلس در 
تاریخ ۳۱ خرداد ماه سال ۱۳۹۰ به تشکیل این وزارتخانه 
وزارتخانه  این  تشکیل  حواشی  اما  دادند  مثبت  رای 
همچنان پایان ناپذیر به نظر می رسید. از اختلاف اولیه 
ادغام نشدن بدنه   با یکدیگر و  کارکنان دو وزارتخانه 
در هم تا طرح موضوع تفکیک در سطح کارشناسی و 

سیاستگذاری .
 تصویب یک فوریت تفکیک دو وزارتخانه از یکدیگر و 
خداحافظی با وزارت راه و شهرسازی بهانه ی خوبی برای 
بازخوانی ادغام وزارت خانه های راه و ترابری و مسکن 

و شهرسازی و تشکیل وزارت راه و شهرسازی است .
پروسه ادغام چگونه کلید خورد؟

همه چیز از یک استیضاح آغاز شد. استیضاح مردی 
به نام حمید بهبهانی که بر صندلی وزارت راه و ترابری 
تکیه زده بود. حمید بهبهانی استاد محمود احمدی نژاد 
بود و احمدی نژاد حساب ویژه ای روی او باز کرده بود. 
در سال ۱۳۸۷، در حالی که یک سال به پایان فعالیت 
دولت نهم باقی مانده بود، محمود احمدی نژاد، محمد 
رحمتی را برکنار کرد و حمید بهبهانی را برای تصدی 

مسند وزارت راه و ترابری به مجلس معرفی نمود .
حمید بهبهانی در ۲۳ تیرماه توسط محمود احمدی 
نژاد به سرپرستی وزارت راه و ترابری انتخاب شد. در 
روز سه شنبه ۱۵ مرداد ۱۳۸۷، با ارائه پیشنهاد تصدی 
ایشان توسط رئیس جمهور به مجلس شورای اسلامی، 
این پیشنهاد به رأی گذاشته شد و از مجموع ۲۷۱ رأی 
گرفته شده، با ۱۸۱ رأی موافق، ۵۱ رأی مخالف و ۳۷ رأی 
ممتنع، موفق به کسب رأی اعتماد از مجلس و وزیر راه 
و ترابری دولت نهم شد. در دولت دهم نیز به عنوان 
وزیر پیشنهادی به مجلس شورای اسلامی معرفی و در 
تاریخ دوازده شهریور ۱۳۸۸ با کسب ۱۶۷ رأی موافق، 
۸۳ رأی مخالف و ۳۳ رأی ممتنع، از مجموع ۲۸۶ رأی 
گرفته شده، برای دومین بار موفق به کسب رأی اعتماد 
و بدین ترتیب از جمله وزرای انتخاب شده در دو دولت 

متوالی نهم و دهم شد.
سوانح هوایی متعددی در سال های فعالیت دولت نهم 
و دهم در ایران به وقوع پیوست. نزدیکی فواصل زمانی 
حوادث هوایی در ایران در سال ۱۳۸۸ و ۱۳۸۹ ، به نوعی 
اعتماد عمومی به صنعت حمل و نقل هوایی ایران را از 
میان برده بود. اظهارات وزیر وقت راه و ترابری، سید 
حمید بهبهانی درباره طبیعی بودن این حوادث، البته 
خشمی را در جامعه ایجاد کرده بود. سقوط یک فروند 
هواپیمای توپولف تی یو-۱۵۴ متعلق به شرکت کاسپین 
در ۲۴ تیرماه سال ۱۳۸۸ و سقوط هواپیمای ارومیه ۱۹ 
دی ۱۳۸۹ در دشت نزدیک به روستای کلیساکندی دو 
اتفاق تکان دهنده ای بود که زمینه را بیش از پیش برای 

استیضاح حمید بهبهانی مهیا کرد.
کرده  اعلام  سال ۱۳۸۹  ماه  دی  اواخر  در  راه  وزیر 
بود:»خوشبختانه تلفات سقوط کم است.« این چنین 
بود که بالاخره طرح استیضاح وزیر راه و ترابری محمود 
احمدی نژاد به مجلس رسید و جلسه استیضاح حمید 
بهبهانی که یکی از عجیب ترین نشست های استیضاح 
در تاریخ ایران  است در ۱۲ بهمن سال ۱۳۸۹ برگزار 

شد .
احمدی نژاد چه کرد؟

محمود  بهبهانی،  استیضاح  موضوع  طرح  با 
احمدی نژاد مخالفت صریح خود با این اقدام را اعلام 
عملکرد  از  گزارشی  کرد  تهدید  بارها  حتی  او  کرد. 
مجلس شورای اسلامی منتشر خواهد کرد. با این حال 
نمایندگان در دوازدهمین روز بهمن ماه سال ۱۳۸۹ در 
حالی نشست استیضاح را آغاز کردند که نه محمود 
احمدی نژاد در این جلسه حضور داشت و نه حمید 

بهبهانی. رییس جمهور وقت بهبهانی را از حضور در 
نشست استیضاح منع کرده بود. در حقیقت نشست 
استیضاح از سوی رییس جمهور وقت و وزیری که قرار 
بود استیضاح شود، تحریم شد و برای اولین بار نشست 
استیضاح بدون حضور وزیر مربوطه در مجلس برگزار 
گردید. بی تردید تحریم نشست استیضاح ، نتیجه را از 
پیش آشکار کرد. معلوم بود نمایندگان به این تحر یم 
پاسخی متفاوت خواهند داد و چنین اتفاقی نیز رخ  داد 
و در غیاب بهبهانی، وی رای اعتماد مجدد نمایندگان را 

به دست نیاورد.
هر چند جلسه از سوی دولت تحریم شده بود اما 
حامیان دولت در مجلس از روشی عجیب برای اخلال 
در جلسه استیضاح استفاده کرده و چندین نفر با ارائه 
تذکرهای تکراری و داد کشیدن در صحن علنی مجلس 

می خواستند مانع صحبت استیضاح کنندگان شوند.
افشا کرد  از استیضاح کنندگان  نفر  اولین  اکبریان 
نماینده ای  اگر  کنند  می  اظهار  دولتی  مسوولان  که 
از  وی  نمایندگی  حوزه  مردم  دهد  رای  استیضاح  به 
ارائه  با  او  شد.  خواهند  محروم  بودجه  و  امکانات 
با  بود:  گفته  ای  جاده  تلفات  از  اسف باری  آمارهای 
این شرایط بهتر است که با قاطر سفر کنیم. احمدرضا 
دستغیب نماینده شیراز اعلام کرده بود که وزیر راه در 
افتتاح آزمایشی راه  آهن شیراز- اصفهان به جای حمل 
چهارپایان که در دیگر کشورها رایج است، از خانواده 
شهدا استفاده کرده که توهین بزرگی به آنهاست و سه 

روز پس از افتتاح متوقف شد.
مورد   ۲۲۰ از  زنجان  نماینده  انصاری،  جمشید 
واخواهی دیوان محاسبات از پروژه های وزارت راه خبر 
داده بود که ۱۴۱ مورد آن به ادعانامه منجر شده است و 

حجم مورد ادعانامه ۱۲۰۵ میلیارد تومان است.
محمود احمدی نژاد نیز در واکنش به استیضاح گفته 
است که »استیضاح وزیر راه غیر قانونی است و اگر این 
مطالبی که در مورد استیضاح مطرح شد به عنوان ایراد 
به وزیر باشد صد برابر آن به استیضاح کنندگان وارد 

است.« وی همچنین تهدید کرده است که »در آینده 
درباره مجلس، نقش و عملکرد آن با مردم« صحبت 

خواهد کرد.
در نهایت محمود احمدی نژاد علی نیکزاد، وزیر وقت 
مسکن و شهرسازی را به عنوان سرپرست وزارت راه و 
ترابری منصوب کرد و در حالی که بحث بر سر قانونی 
وزیر در سمت  بودن حضور یک  غیرقانونی  یا  بودن 
سرپرست وزارتخانه ای دیگر داغ بود، از طرح دولتش 
برای ادغام وزارت راه و و ترابری با مسکن و شهرسازی 
پرده برداشت. استناد وی قانون برنامه پنحم توسعه بود 
که دولت را مکلف به کوچک سازی دستگاه های اجرایی 
می کرد. ۳۱ خرداد، ادغام وزارت خانه های راه و ترابری 
به تصویب رسید و  و همچنین مسکن و شهرسازی 
علی نیکزاد، از نزدیکان حلقه ی اول احمدی نژاد نیز در 
سمت وزیر این وزارتخانه ی تازه تاسیس از نمایندگان 

رای اعتماد گرفت.
روایت رییس سازمان اداری و استحخدامی دولت 

روحانی از ادغام
در این میان توجه به روایت رییس سازمان اداری و 
استخدامی از ادغام دو وزارتخانه ی راه و ترابری و مسکن 
و شهرسازی بسیار جالب است . در دولت روحانی، 
لایحه ای برای تفکیک این دو وزارتخانه تدارک دیده شده 
بود که در نهایت به نتیجه نرسید. جمشید انصاری، 
استخدامی  و  اداری  امور  در  رئیس جمهوری  معاون 
کشور در همان زمان اعلام کرده بود تصمیم دولت برای 
تفکیک وزارت راه  و شهرسازی، صنعت، معدن و تجارت 
و همچنین وزارت ورزش و جوانان منتقی و بر مبنای کار 

کارشناسی انجام می گیرد.
وی با تاکید بر اینکه تصمیم سال ۱۳۹۰ برای ادغام 
و  نبوده اند  کارشناسی  شده،  انجام  که  وزارتخانه ها 
اقتصادی  اوضاع  بهبود  ادامه  آن در مسیر  نمی تواند 
کشور باشد، تاکید کرد: در جلسه کمیسیون تلفیق 
را  وزارتخانه  باید چند  توسعه می گویند  پنجم  برنامه 
کم کنیم، اما تعداد خاصی مدنظر نیست تا این که به 

تصویب رسیده و به دولت ابلاغ می شود و آن نیز ناچار 
به کاهش وزارتخانه ها می شود.

وی گفته است: ادغام وزارت راه و ترابری و مسکن 
و شهرسازی بدون هیچ پایه ای انجام شد به طوری که 
و  راه  مربوطه  وزیر  به  اسلامی  وقتی مجلس شورای 
ترابری رای عدم اعتماد داد آنگاه دولت، وزیر مسکن را 
به عنوان سرپرست در این وزارتخانه قرار داد، اما در این 
زمان بود که مجلس شورای اسلامی برای پاسخگویی 
به این اقدام دولت مطرح کرد نمی تواند فردی که وزیر 
یک وزارتخانه است همزمان سرپرست وزارتخانه ای دیگر 
باشد. در همین جریان بود که دولت هم تصمیم گرفت 
دو وزارتخانه مربوطه را با یکدیگر ادغام کرده و با این 

اقدام پاسخ مجلس را بدهد.
اما در حالی در همان سال و در جریان ادغام وزارت 
راه و ترابری و مسکن و شهرسازی پیشنهاد ادغام این 
وزارتخانه ها با ارتباطات نیز مطرح بود که انصاری رئیس 
باره به خاطره ای  این  سازمان اداری و استخدامی در 
اشاره کرد و گفت: وزیر ارتباطات آن زمان عنوان می 
کرد ظاهرا دولت از آنها خواسته ای داشته و در مقابل 
آن ایستادگی کردند، اما دولت با آنها تماس گرفته که یا 
خواسته را اجرایی می کنید یا این که وزارتخانه شما را با 

وزارت راه و ترابری ادغام خواهیم کرد!
پایان یک وزارتخانه؟

و  لج  سر  بر  که  وزارتخانه ای  می رسد  نظر  به  حالا 
لجبازی محمود احمدی نژاد با مجلس شورای اسلامی 
متولد شد، به نقطه ی جدیدی از حیات خود رسیده 
است. در شرایطی نمایندگان مجلس شورای اسلامی با 
یک فوریت طرح تفکیک وزارت راه و شهرسازی موافقت 
کردند که مخالفان معتقد بودند این کار بازگشت به 
قبل است و در مقابل اعتقاد موافقان بر این بود که 
کار  گذشته  در  مسکن  و  راه  وزارت  دو  ادغام  اساسا 
اشتباهی بوده و باید به مسیر درست برگردیم. باید دید 
بالاخره این وزارتخانه به شکل قبلی حیات خود باخواهد 

گشت یا خیر؟

سامانه ۹ دی هوافضای سپاه توانست در مرحله نخست رزمایش 
مشترک اقتدار پدافند هوایی در نطنز، در کمتر از ۱۵ ثانیه بمب 
سنگرشکن رها شده از جنگنده را رهگیری و در فاصله ۱۷ کیلومتری 

با موفقیت منهدم کند.
به گزارش ایسنا، در مرحله نخست رزمایش مشترک اقتدار پدافند 
هوایی در نطنز سامانه ۹ دی هوافضای سپاه توانست در کمتر از ۱۵ 
ثانیه بمب سنگرشکن رها شده از جنگنده را رهگیری و در فاصله ۱۷ 
کیلومتری با موفقیت منهدم کرد. در مرحله اول رزمایش مشترک 
اقتدار که در چارچوب رزمایش های اقتدار نیروهای مسلح در حلقه 
پدافند هوایی مرکز هسته ای نطنز  توسط نیروی هوافضای سپاه در 
حال برگزاری است نیروهای مسلح کشورمان، موفق شدند پرنده ها 

و موشک های دشمن فرضی را نابود کنند.
سامانه های پدافندهوایی نیروی هوافضای سپاه در این رزمایش و 
تمرین دفاع نقطه ای و همه جانبه از مرکز هسته ای نطنز با ۳۰ هدف 

نزدیک شونده درگیر شدند.
در این مرحله سامانه های کوتاه برد درفول و تور M۱ که قابلیت 

و  پهپاد  انهدام  برای  دارند  را  پست  ارتفاع  در  اهداف  با  مقابله 
موشک های کروز فعال شدند و با موفقیت اهداف متخاصم منهدم 

شدند.
پس از شلیک و انجام عملیات، این سامانه ها محل خود را تغییر 

دادند تا محاسبات دشمن در این خصوص به هم بریزد.
سردار حاجی زاده فرمانده نیروی هوافضای سپاه فرماندهی این 

مرحله از رزمایش را بر عهده داشت.
در این رزمایش همچنین سامانه پدافندی نهم دی که برای مقابله 
با موشک های کروز، پهپاد و بمب های سنگرشکن بکار می رود نیز 
شرکت داشت و ماموریت آن انهدام بمب سنگرشکن رها شده از 
جنگنده بود که موفقیت انجام شد و در کمتر از ۱۵ ثانیه بمب 
سنگرشکن رها شده از جنگنده رهگیری و در فاصله ۱۷ کیلومتری با 

موفقیت منهدم شد.
مراحل دیگر این رزمایش در حال انجام است و دیگر سامانه های 
در  سپاه  هوافضای  نیروی  پدافندهوایی  فرماندهی  پدافندهوایی 

شرایط سخت جنگ الکترونیک در حال ماموریت هستند.

مجلس با یک فوریت طرح تفکیک وزارت راه و شهرسازی موافقت کردند 

جدایی مسکن از راه ؟
گروه سیاسی- نمایندگان مجلس با یک فوریت طرح تفکیک وزارت راه و شهرسازی موافقت کردند تا بار دیگر مساله تفکیک وزارتخانه ای مطرح شود که 

تولدش به دلیل لجبازی عجیب یک رییس جمهوری بود.

انهدام بمب سنگرشکن توسط سامانه ۹ دی در رزمایش نطنز

اعتقاد موافقان 
بر این بود که 
اساسا ادغام 

دو وزارت 
راه و مسکن 

در گذشته 
کار اشتباهی 
بوده و باید به 
مسیر درست 
برگردیم. باید 

دید بالاخره 
این وزارتخانه 
به شکل قبلی 

حیات خود 
باخواهد گشت 

یا خیر؟

سخنگوی دولت گفت: تلاش دولت این است که تقویت تاب آوری ایجاد کند و 
الان ارز به کانال زیر ۸۰ هزار تومان وارد شده است.

به گزارش ایسنا، فاطمه مهاجرانی در نشست خبری امروز خود، با تبریک آغاز ایام 
و اعیاد ماه رجب، روز پدر و سال نو مسیحی، اظهار کرد: سال ۲۰۲۴  پر خونریزی 

بود، امیدوارم در سال جدید جهان شاهد صلح و مهربانی باشد.
وی ادامه داد: یاد جهان پهلوان تختی را گرامی میداریم. او عزت خود را از مردم 
گرفت و کسی جوانمردی او در ایام زلزله بوئین زهرا را از یاد نمی برد. مدال های او 
لزوما موجب محبوبیت او نشد بلکه اخلاق او موجب محبوبیت شد. یاد شهدای 
کشتی سانچی و هواپیمای اوکراینی و همچنین امیرکبیر و آیت الله هاشمی رفسنجانی 

را گرامی می داریم.
سخنگوی دولت بیان کرد: در روزهای گذشته با حمایت سران قوا، شاهد بودیم که 
فیلترینگ از دو سکو رفع شد و امیدواریم شاهد گسترش این موضوع باشیم. کمک 
هزینه تحصیلی به دانشجویان ممتاز به تصویب هیات دولت رسید و آیین نامه 
آن مصوب شد. جلسات مربوط به  برنامه هفتم توسعه در دفتر معاون اول رئیس 
جمهور در حال برگزاری است و امیدواریم شاهد اجرای مناسب برنامه هفتم باشیم.

 ارز به کانال زیر ۸۰ هزار تومان وارد شده است
مهاجرانی درباره علت افزایش ارز و برنامه دولت برای کاهش قیمت ارز، خاطرنشان 
کرد: نرخ ارز تابع مسائل مختلف است که برخی مربوط به داخل و برخی مربوط به 
خارج کشور است. تقاضای القایی موجب افزایش نرخ ارز می شود. دلیل افزایش 
اخیر نرخ ارز، سال نوی مسیحی، افزایش سفرها و خرید و واردات کالا و درخواست 

ارز بود که معمولا در این ایام  بیشتر می شود. هیجانات داخل بازار ارز هم دلیل 
دیگر بود. تلاش دولت این است که تقویت تاب آوری ایجاد کند و الان ارز به  کانال 

زیر ۸۰ هزار تومان وارد شده است.
برخی مفاد قانون حجاب می توانست تبعات اجتماعی سنگینی داشته باشد

و  قانون حجاب  درباره  کرد:  تصریح  قانون حجاب،  درباره  ادامه  در  مهاجرانی 
عفاف، نظر نهادها از نظر شخصی اولی است. دو بار این قانون در نهادهای ذی 
ربط به تعویق افتاده است. برخی مفاد این قانون خیلی تبعات اجتماعی سنگینی 
می توانست داشته باشد. حجاب امری تربیتی است. زنان ایرانی به زیست عفیفانه 
پایبند هستند. در خصوص بررسی مجدد قانون عفاف و حجاب، چیز جدیدی در 
دستور کار نیست. البته اقدامات کارشناسی در معاونت حقوقی انجام شده ولی تا 

رسیدن به قانون جدید زمان می برد.
قیمت ارز به تولید نفت ربطی ندارد

مهاجرانی در پاسخ به پرسشی درباره کاهش درآمدهای ارزی کشور و اینکه این 
مساله ارتباطی به افزایش قیمت ارز دارد، افزود: تولید نفت کاهش پیدا نکرده است. 
مدیریت قیمت ارز در حال انجام است و قیمت ارز به تولید نفت ربطی ندارد. 
تصمیم گیری درباره بازار ارز ترجیحی، سال نو مسیحی و افزایش تقاضا برای ارز و 

انتظارات القایی و همچنین عوامل خارجی موجب افزایش قیمت ارز شد.
وی درباره احتمال مذاکره ایران درباره مسائل هسته ای با آمریکا، تصریح کرد: 
سیاست خارجی ایران بر مبنای عزت، حکمت و مصلحت است. طبق گفته وزیر 
خارجه آمادگی مذاکره برای رفع تحریم ها و مساله هسته ای با قدرت های جهانی 

وجود دارد ولی آمریکا  برجام را ترک کرد. ما حسن نیت خود را بارها ثابت کرده ایم.
استیضاح حقی برای نمایندگان مجلس است

مهاجرانی درباره احتمال استیضاح وزیر اقتصاد، گفت: استیضاح فرصتی برای 
دولت و همچنین حقی برای نمایندگان مجلس شورای اسلامی است.

مهاجرانی درخصوص افزایش ظرفیت نصب شده تولید برق تجدید پذیر در دولت 
چهاردهم ، اظهار کرد: آن چیزی که دولت مشخصا در سیاست های خودش در حوزه 
انرژی دنبال میکند متنوع سازی سبد انرژی از طرف عرضه و نیز بهبود فرهنگ و 
کاهش مصرف است، البته نه فقط با فشار بر مردم که لزوماً شما کمتر مصرف کنید. 
این موضوع، موضوع مهمی است ولی اصلاح محصولاتی که مردم مصرف می کنند 
نیز باید در دستور کار قرار بگیرد به طور مثال اگر که ما بخاری  داریم که که  میزان 
بازدهی آن پایین است، این تقصیر مردم نیست. من تأکید کنم ما بار بیش از حد 
روی دوش مردم نگذاریم که مردم زیادتر مصرف میکنند، یک مقدار آن به جهت 
ارزان بودن انرژی در کشور ماست که در سنوات گذشته به عنوان رویه پذیرفته 
شده ای هست که معمولاً بیشتر مصرف میشود، اما بخشی از موضوع هم واقعا 

به خاطر در واقع استاندارد نبودن یا پر مصرف بودن وسایل خریداری شده است.
انتقال پایتخت به مکران

مهاجرانی درباره انتقال پایتخت، گفت: موضوع انتقال پایتخت موضوع جدیدی 
نیست بلکه بیش از سه دهه است که راجع به انتقال پایتخت صحبت می شود. 
ظرفیت های زیستی هر منطقه نشان میدهد که چقدر می شود روی این منطقه برای 
گسترش فعالیت ها تمرکز کرد. به هر حال استان تهران به جهت افزایش جمعیت، 

نگرانی هایی  از منظر ظرفیت های زیستی مثل آب دارد و سالهاست شما بیلبورد 
تهران شهر حساس به آب را دیده اید.

 وی درباره مطرح شدن انتقال پایتخت به مکران ادامه داد: دو شورا هم تشکیل 
شده است. یک شورا که مشکلات پایتخت را بررسی می کند و شورایی هم درباره 
اقتصاد دریامحور کار می کند. البته به ظرفیت هایی در منطقه مکران نیاز هست به 
همین جهت ما از همین جا اعلام می کنیم که از همه دانشگاهیان، نخبگان و خبرگان 
اعم از نیروهای مهندسی یا جامعه شناسی یا اقتصاددانان کمک می گیریم. فعلا در 
واقع داریم درباره  این مساله کار می کنیم تا  بتوانیم موضوع را به سمتی ببریم که 

بهترین اثربخشی را داشته باشه اما موضوع انقدر فوری نیست.

سخنگوی دولت تشریح کرد
خ ارز و استیضاح وزیر اقتصاد مواضع دولت درباره انتقال پایتخت، نر
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